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Protokół nr 18/2014  

z posiedzenia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska  

w dniu 12 września 2014 r. 

 

Posiedzenie otworzył i prowadził Przewodniczący Komisji Adam Głowacki. W posiedzeniu 

uczestniczyli członkowie komisji (lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu) oraz 

zaproszeni goście (lista zaproszonych gości – załącznik nr 2, lista obecności gości – załącznik 

nr 3). Kopia zaproszenia wraz z porządkiem obrad (załącznik nr 4).  

Nieobecny był Wicestarosta Marcin Buliński. 

Przewodniczący poinformował, że główny cel spotkania jest taki, żeby informacje na temat 

nowego systemu wsparcia bezpośredniego trafiły bezpośrednio do jak największej ilości 

rolników. Zakres tegorocznych jesiennych zasiewów ma wpływ na płatności w przyszłym 

roku. Po dzisiejszym spotkaniu ustalone zostaną terminy spotkań w mniejszym gronie (jedno 

spotkanie na 2, 3 wsie) Chodzi o to, aby rolnicy nie stracili możliwości zyskania dużych 

pieniędzy związanych z płatnościami bezpośrednimi w 2015 r.  

Przewodniczący poinformował, że do porządku obrad wprowadzono nowy punkt – 

wystąpienie Powiatowego Lekarza Weterynarii. P. Jan B. Liedtke zabierze głos jako 

pierwszy. 

P. Liedtke powiedział, że korzystając z tak licznej obecności rolników i sołtysów gmin, 

chciałby powiedzieć kilka słów na temat wymagań i środków ostrożności jakie muszą 

zachować hodowcy trzody chlewnej, aby ustrzec się przez Afrykańskim Pomorem Świń 

(ASF) P. Liedtke powiedział, że z jego dotychczasowych obserwacji wynika, że nikt za 

bardzo nie przejmuje się tym tematem. Największy problem w przypadku tej choroby jest 

taki, że nie ma na nią szczepionki. W Afryce wirus ten nie stanowi żadnego zagrożenia, 

natomiast dla świń europejskich i dzików jest bardzo groźny. Nie ma sposobów jego leczenia, 

jedyny sposób walki z chorobą to wybicie stada. Powiat nowomiejski charakteryzuje się tym, 

że występuje tu duże pogłowie trzody chlewnej i drobiu. Najwięcej świń jest na terenie gminy 

Grodziczno, następnie Biskupiec, Nowe Miasto Lubawskie, a najmniej jest w Kurzętniku. 

Wojewoda Warmińsko – Mazurski wystąpił do wójtów gmin z pismem o wskazanie miejsc 

utylizacji świń, które w razie wystąpienia pomoru, będą musiały być wybite z urzędu. Będą 

dwie strefy – jedna do 3 km, gdzie wybite musi by 100% świń i druga do 7 km – teren 

zagrożony. Miejsca utylizacji muszą być piaszczyste, z dala od cieków wodnych. Nie może 

by tak, że mówi się: poszukamy takiego miejsca jak pomór wystąpi, bo tu liczy się szybkość 
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reakcji, szybkość działania. O powodzeniu akcji decyduje szybkie zdiagnozowanie choroby i 

szybka utylizacja stada. Problem ekonomiczny jest taki, że po stwierdzeniu choroby przez 3 

lata od tego momentu Polska nie będzie uznawana za kraj urzędowo wolny od choroby. Jeżeli 

tego punktu się nie spełni, nie będzie eksportu. Niebawem zmienią się przepisy zgodnie z 

którymi, PLW będzie decydował o tym, że gospodarstwa które nie spełnią warunków 

bioasekuracji, będą musiały zaprzestać hodowli świń. P. Liedtke przypomniał o konieczności 

stosowania tabliczek. Polska jest w UE już ponad 10 lat, a w wielu gospodarstwach nadal nie 

ma w widocznym miejscu tabliczek „osobom nieupoważnionym wstęp wzbroniony. Tabliczki 

zamiast być w odpowiednim miejscu czyli tam gdzie są zwierzęta, leżą gdzieś w szufladzie. 

Kolejna sprawa – numer domu na posesji. To są podstawy. P. Liedtke wrócił do tematu ASF 

– poinformował, że to jedna z groźniejszych chorób, bo okres karencji wynosi aż 36 miesięcy 

i jest bardzo trudna do zwalczania. Podstawa to bioasekuracja gospodarstw. Jeżeli wystąpi 

problem, gospodarstwo które spełnia normy bioasekuracji otrzyma 100% odszkodowania. 

Jeżeli nie, może nie być pełnej wypłaty. P. Liedtke zaapelował do członków izby rolniczej 

jako największej organizacji rolników, o nagłaśnianie tego tematu. Chodzi o ochronę 

rolników. Kolejny ważny temat – uboje gospodarcze. Rolnik ma prawo ubić świnię na swoje 

potrzeby, ale nie może wprowadzać towaru do obrotu. Ubić na sprzedaż może jedynie osoba 

uprawniona do uboju zwierząt. I trzeba taki fakt zgłaszać do PWL. Kłopot stanowi fakt, że 

praktycznie na naszym terenie nie ma rzeźni. Zostały zlikwidowane. A teraz mówi się o tym, 

aby je reaktywować. Rolnik jak sam ubije świnię, może ją sam spożyć, ale nie wolno mu jej 

wprowadzać do obrotu. Musi być zbadana na obecność włośnicy. P. Liedtke jeszcze raz 

zaapelował, że jeżeli rolnicy chcą otrzymywać pieniądze z UE, to muszą przestrzegać 

wymogów. Bardzo ważna jest dokumentacja, trzeba mieć ją uporządkowaną. W przeciwnym 

razie może być problem z dopłatą z ARiMR. Unia płaci i wymaga.  

Przewodniczący podziękował za wystąpienie.P. Liedtke wyszedł z sali obrad. 

Przewodniczący podsumował, że zarówno Agencja jak i inspekcja weterynaryjna oraz inne 

służby pracują w oparciu o określone przepisy prawne. Trzeba ich przestrzegać. Następnie 

oddał głos p. Sobiesiak.  

Ad. 2 

P. Sobiesiak podziękowała za zorganizowanie spotkania. Dodała, że dzisiejsze spotkanie jest 

pierwszym z cyklu spotkań. Zostali na nie zaproszeni sołtysi z terenu całego powiatu. Jednak 

nie wszyscy sołtysi są rolnikami i chodzi o to, aby zorganizować spotkania w mniejszym 

gronie – dla kilku sołectw. Temat jest obszerny, więc dziś przekazane będą jedynie 

najważniejsze kwestie. Wiele spraw jeszcze ulegnie zmianie, ale już dziś należy powiedzieć o 
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sprawach, które mają wpływ na tegoroczne zasiewy i przyszłoroczną produkcję. P. Sobiesiak 

poinformowała, że zanim przejdzie do głównego tematu, chce poinformować, że wczoraj 

wydano pierwsze decyzje z ONW 2014. W tym roku jest taka sytuacja, że część środków 

będzie pochodziła z końcówki starego PROW-u, a część już z PROW-u 2014 –  2020. 

Jednakże PROW na 2014 – 2020 nie został jeszcze zatwierdzony przez Komisję Europejską. 

Ma to nastąpić do połowy października. Dopiero wtedy ruszą kolejne naliczenia. Centrala AR 

i RM ograniczyła obecne naliczenia, po to by wykorzystać środki ze starego PROW-u. Od 22 

września mają ruszyć naliczenia płatności rolnośrodowiskowych. Płatności ONW powinny 

ruszyć 15 października. Płatności obszarowe ruszą nie wcześniej niż 1 grudnia. Wczoraj na 

listach płatności znalazło się 904 beneficjentów, decyzje opiewają na łączną kwotę ok 1,5 mln 

zł. Na wydanie decyzji były 4 godziny. Było tak, że „kto pierwszy, ten lepszy”. Gdyby system 

dalej działał, wydanoby decyzje dla pozostałych 150 osób. P. Sobiesiak podsumowała, że nie 

jest tak, że Agencja chce więcej zabrać niż dać. 

Przewodniczący dodał, że między innymi to spotkanie jest po to, aby rolnicy jak najwięcej 

pieniędzy otrzymali, a jak najmniej stracili.  

P. Sobiesiak powiedziała, że nie boi się o tych rolników, którzy zgłaszają się do doradców 

rolnych, ale obawia się, że najwyżej połowa się do nich zwraca. Druga stara się radzić sobie z 

wnioskami sama. Dodała, że widziała, że niektórzy przychodząc do Biura dopiero otwierają 

koperty ze spersonalizowanymi wnioskami i zaczynają je wypełniać. Chodzi o to, aby do tych 

osób dotrzeć. Następnie p. Sobiesiak przeszła do omówienia najważniejszych kwestii 

związanych z płatnościami bezpośrednimi 2014 – 2020.  

Prezentacja omówiona przez p. Sobiesiak stanowi załącznik nr 5. 

P. Zbigniew Ziejewski zapytał czy rolnicy, którzy swego czasu zlikwidowali uprawy 

buraków, mają możliwość wznowienia upraw. 

P. Sobiesiak odpowiedziała, że jej zdaniem jeżeli Ministerstwo Rolnictwa daje możliwość 

skorzystania z dopłaty do produkcji buraka cukrowego, to jest taka szansa.  

P. Ziejewski powiedział, że wspomniano o dopłatach 320 Euro do roślin motylkowych tj. 

koniczyna, bobik. 

P. Sobiesiak odparła, że nie jest jeszcze znany katalog tych roślin. Często jest to mylone z 

roślinami wiążącymi azot zaliczanymi do EPO. Nie wiadomo jeszcze czy ten katalog będzie 

pokrywał się ze słownikiem roślin motylkowych. Oby tak było, bo płatność do roślin 

wysokobiałkowych będzie tylko do wyznaczonych roślin.  

P. Ziejewski powiedział, że tu pewnie będzie określony limit. Należy, aby rolnicy o tym 

wiedzieli składając wnioski.  
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P. Sobiesiak powiedziała, że na razie są to projekty. Pewne kwestie mogą jeszcze ulec 

zmianie.  

P. Jan Rochewicz powiedział, że na spotkaniu z Ministrem w Olsztynie padło stwierdzenie, że 

koperta krajowa jeżeli chodzi o rośliny strączkowe ma wynosić 200 tys. hektarów. Drugi 

postulat dotyczył struktury zasiewów. 

Przewodniczący zapytał czy do tego tematu są pytania. Pytań nie było. 

P. Sobiesiak przedstawiła prezentację na temat dopłat na zazielenienia – załącznik nr 6. 

Przewodniczący zapytał czy do tego tematu są pytania. Pytań nie było. 

Przewodniczący poprosił o zabranie głosu p. Grzegorza Kowalskiego. 

Prezentacja na temat PROW 2014 – 2020 przedstawiona przez p. Kowalskiego stanowi 

załącznik nr 7. 

P. Kowalski poinformował również o szkoleniach jakie w najbliższym czasie zorganizuje 

Powiatowy Zespół Doradztwa Rolniczego. 

Przewodniczący podziękował za wystąpienie. Zapytał czy ktoś chce zabrać głos. Nikt się nie 

zgłosił. 

Przewodniczący podsumował, że zmian w PROW jest bardzo dużo. Informacja na ten temat 

powinna trafić do każdego rolnika. Dlatego zorganizowano spotkanie z udziałem sołtysów. 

To, co teraz rolnicy zasieją, będzie rzutowało na wysokość płatności w 2015 r. Dlatego będą 

też organizowane  spotkania w gminach. Zależy nam na tym, aby żaden z rolników nie poczuł 

się pominięty przy przekazywaniu tej wiedzy i żeby nikt nie stracił ani złotówki z należnych 

mu płatności.  

Następnie Przewodniczący podziękował za udział w spotkaniu i zamknął obrady. 

 

Protokół sporządziła:                         Przewodniczący Komisji 

 

 Anna Andrzejczak                                    Adam Głowacki                             


